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JELENA JELAČA: 

NACIONALIZAM JE 

UNIŠTIO SVE TEKOVINE 20. 

VEKA 

Prošle nedelje u Domu omladine Beograda završena je izloţba Jelene 
Jelače „Dnevnik kretanja“. Paţnju medija skrenula je kraĎa slike „Goga 

Joga“ koja je ukradena 15. oktobra. Slika je na svu sreću posle nekoliko dana anonimno vraćena. 

„Dnevnik kretanja“ nastaje od 2003. godine i predstavlja hroniku tog perioda, subjektivan doţivljaj 
ključnih trenutaka. To su kadrovi iz ţivota umetnice i njenih prijatelja prenetih akrilom i uljem na 
platno. 

Perspektiva na slikama sugeriše otvaranje prostora i intime ka posmatraču, čineći istovremeno 
dokument ali i ličnu ispovest. Iako zabavljeni svojim aktivnostima i nesvesni da postaju deo slike, 
akteri kao da poziraju u zaustavljenom trenutku. Svaku sliku pratila su tekstualna objašnjenja koja 
su postavci davali dodatnu draţ. 

Jelena Jelača je roĎena, ţivi i slika u Beogradu. Fakultet likovnih umetnosti u Beogradu upisuje 
1993. Diplomira 1998. godine u klasi profesora Radomira Reljića. Iste godine upisuje post-
diplomske studije iz oblasti proširenih medija pod mentorstvom profesora Dragana Jovanovića. 

Magistrira 2000. godine, a iste godine postaje član ULUS-a.  

LGBT publici je od ranije poznata i svoje radove je izlagala na Queer Beograd festivalu, a njene 
slike iz postavke „Mexico“ su se našle na Queeria torbama, koje su prodavane u humanitarne 
svrhe. Posebno treba izdvojiti apsolutno queer izloţbu „Gender Studies“ koju moţete pogledati na 
njenom sajtu www.jelenajelaca.com. 

U izdanju Bookinga ove godine pojavile su se divne agende sa njenim slikama, koje mogu biti 
divan novogodišnji poklon. 

  

GE: Koliko si zadovoljna kako je prošla izložba "Dnevnik kretanja" u Domu omladine? 

JJ: Kao što je verovatno poznato, bilo je dosta uzbudljivo. Priličan broj ljudi je video izloţbu i 
reakcije su vrlo pozitivne. Posebno mi je zanimljivo bilo koliko je dobro publika reagovala na 
tekstualna objašnjenja pored slika. Ostvarila sam i kontakte koji mi mogu značiti u budućnosti.  

GE: Dok sam gledao slike u pozadini mi je samo falila pesma "u svetu postoji jedno 
carstvo, u njemu caruje drugarstvo". Koliko te tvoji prijatelji inspirišu na rad? 

JJ: Rekla bih da je odgovor na to pitanje očigledan. Oni sa kojima najviše vremena provodim, 
najčešći su akteri mojih slika. MeĎutim, ja ne slikam samo prijatelje. Često se na slikama 

http://www.jelenajelaca.com/
http://www.bookingknjige.com/agende.php?page=2


pojavljuju i epizodne uloge, statisti, razni prolaznici i poznanici. Ovo nije prva serija slika 
posvećena ljudima iz mog okruţenja. Tokom studiranja i nešto posle, naslikala sam 
sedamdesetak portreta velikog formata a imala sam i nekoliko izloţbi portreta koji su uglavnom 
predstavljali moje prijatelje. To nikada nisu obični portreti. Svaki od njih nosi neku priču. Čini mi 
se da svaki umetnik traţeći inspiraciju osvrće oko sebe i promišlja stvari i pojave koje ga 
okruţuju. Naravno, izbor tema je individualan. Moj je bio da doslovno beleţim ono što se 
dogaĎalo meni i drugim ljudima, zadrţavajući pri tom pravo na subjektivnost. 

 

GE: Jedna slika je ukradena, ali na kraju ipak vraćena. Da li ti je imponovalo što je neko 
ukrao tvoju sliku, jer ipak samo slike velikih majstora se kradu? 

JJ: Svi mi govore kako bi trebalo da mi imponuje. S druge strane nedopustiv je nemar sa kojim se 
drţavne institucije odnose prema umetnosti. Kako je moguće da tri sata NIKO ne čuva galeriju? 
Mislim da sam odlično prošla. Za to vreme mogli su celu postavku da iznesu. 

GE: Koliko je teško biti umetnik u Srbiji danas? 

JJ: Teško je i prilično neisplativo. Moguće je ako imate bogatog supruţnika ili  roditelje pune 
razumevanja za vaš tanani senzibilitet. Ovde za početak ne postoje kulturna politika i zakoni, koji 
bi stimulisali potraţnju za umetničkim delima, na taj način što bi za one koji ulaţu u umetničke 
projekte i dela postojale poreske olakšice. Oni kojima se umetnost isplati uglavnom se njome više 
ni ne bave, već su se infiltrirali u razne marketinške agencije. Ili su već odavno svoj hleb našli van 
Srbije. 

GE: Koliko je teško biti žena u svetu umetnosti? 

JJ: Čini mi se da su ţene i muškarci u Srbiji bar po tom pitanju ravnopravni. Moţda grešim, ali 
mislim da smo podjednako skrajnuti. 

GE: Zašto Meksiko? 



JJ: Mexico je nastao iz eskapističkih pobuda, nakon 2000. kada su strasti vezane za političke 
prevrate ali i nade splasnule. Ţivot nije postao bajka, pa sam tu bajku morala da domaštam. Zbog 
svega onoga što u popularnoj kulturi budi pomisao na Mexico: hrane, vrućine, boja, 
temperamenta ljudi, lepote graĎevina, sieste, fieste, marijačija, Fride… To su najfrekventniji klišei, 
lako svarljivi, gotovi stereotipi, spakovani u mešavinu fikcionalnog i faktičkog. Naravno, svesna 
sam da je stvarni Meksiko daleko od ovog mog, ljudi su siromašni, stopa kriminala je visoka, ali je 
geografski dovoljno daleko da o njemu moţe da se mašta. 

 

GE: Dok sam gledao tvoj web site imao sam utisak da si veoma vredna umetnica, koja je 
jako puno radila i stvarala. Kako izgleda proces stvaranja jedne slike i koliko vremena 
iziskuje? 

JJ: Ja jesam bazično slikarka, ali sam se takoĎe bavila i animacijom, vajanjem, fotografijom, 
make up-om. Što se slikanja tiče, početak procesa rada zavisi od toga kojom se temom bavim. 
Svaka slika je priča za sebe. Krećem uglavnom sa studijama karaktera likova koje planiram da 
slikam. To su crteţi koje kasnije koristim kao smernice. Kada postavljam sliku, prvo zamislim 
ugao posmatranja koji najviše otvara pogled posmatraču, pa ako to nije dovoljno, pomeram, 
izmestim zidove koji predstavljaju prepreku tom pogledu. Tretiram ih kao da su od neke meke 
mase, sira ili tako nečeg. Zatim rasporedim aktere na njihove pozicije, spontano, kako me ponese 
trenutak. Često se desi i da se naknadno predomislim, pa ih premestim. Atmosferu kreiram 
pravilnim kombinovanjem boja, igrajući se svetlom i senkama. Uvek se trudim da ta atmosfera 
bude topla i udobna, mada je poenta da kod sebe dok slikam izazovem autentični čulni doţivljaj, 
jer kako slika utiče na mene dok je radim, tako će uticati i na posmatrača. Što se uloţenog 
vremena tiče, svaka slika je drugačija. Neke su nastale za par dana, a neke su mi uzele i više 
meseci do godinu dana. 

GE: Kad bi mogla da biraš, čiju i koju sliku bi želela da imaš na svom zidu i zašto? 

JJ: Hm… dugo nisam o tome razmišljala. Moţda zato jer nemam dovoljno prostora ni za svoje 
slike. Ipak, ako moram da biram, volela bih Banksyev rad na zidu. Ili Bluov. Schieleov gvaš 
nikada ne bih odbila, a rado bih posedovala i skulpturu Ane Bešlić.  

http://www.banksy.co.uk/menu.html
http://www.blublu.org/sito/drawings/drawings.htm
http://en.wikipedia.org/wiki/Egon_Schiele
http://hr.wikipedia.org/wiki/Ana_Be%C5%A1li%C4%87


GE: Do sada si više puta pomagala i podržavala akcije beogradskih LGBT grupa, izlagala 
si na Queer Beograd festivalu, učestvovala u humanitarnoj akciji Queeria centra za decu 
Svratišta, sada daješ intervju za gej portal... Kako ti vidiš situaciju kada su u pitanju LGBT 
prava u Srbiji i kada će Srbija postati slobodno mesto i za ljude koji su drugačiji?  

JJ: Smatram da je duţnost svake civilizovane osobe da podrţi sve ugroţene grupacije u društvu, 
dok god postoje oni koji te grupacije ugroţavaju. Ja sam nekada ţivela u zemlji koja je bila 
otvorena i napredna. Nacionalizam je uništio i nju a i sve ostale tekovine 20 veka. U 
meĎuvremenu su deca loših Ďaka, ratnih zločinaca i profitera stasala dovoljno da dohvate kuke i 
motike i svoj uzavreli neartikulisani testosteron usmere protiv onih koji im objektivno ne 
predstavljaju bilo kakvu pretnju. Kada će Srbija biti slobodno mesto? Onda kada svako bude 
radio svoj posao. Ja sam se ozbiljno i predano bavila tom problematikom i došla do jednog 
datuma. To će biti 3614., mislim negde u aprilu. 

GE: Posle izložbe u Domu omladine Jelena Jelača priprema šta? 

JJ: Ne smem da govorim o planovima, ali mogu o onome što je već zakazano. U subotu, 7. 
novembra u okviru dešavanja posvećenog stripu pod nazivom GRRR! u Elektrici u Pančevu 
izloţiću izbor iz “Dnevnika Kretanja”. Svi ste pozvani. 

Komentari (4)  

Pošaljite komentar  

 Ilija | sreda, 04. novembar 2009. 16:10  

Broj preporuka: 1 

Sjajan intervju. 

 Bane Jevtić | utorak, 03. novembar 2009. 22:08  

Broj preporuka: 4 

 

Moja drugarica pametnica, lepotica, i naravno - moja najdraža srpska slikarka... 

 

Tople slike, topla njena duša, bilo bi lepo da je cela atmosfera satkana od 

materijala od kog je Jelena. 

 besna glista | utorak, 03. novembar 2009. 20:21  

Broj preporuka: 9 

 

Gospodjica (ili gospodja) ima mnogo zanimljive slike, a i mudro zbori. Svaka 

cast. :) 

http://www.gayecho.com/common/comments/add.aspx?id=9460&grid=4481&page=1


 Lidija | utorak, 03. novembar 2009. 19:20  

Broj preporuka: 7 

 

Baš je slatkica i pametnica. Sviđaju mi se njene slike, tako su divne i vesele :) 

 


